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دغدغه ای به نام فرهنگ
آنقدر که این روزها درگیر اخبار و مسائل اقتصادی و 
سیاسی هستیم ، کم تر به مسائل و چالش های  فرهنگی  
توجه می کنیم ، و این عدم توجه تنها  مختص به یک 
طبقه  خاص جامعه نیست  و  متاسفانه  بسیاری از  
اقشار جامعه  به  دلیل  دغدغه های  اقتصادی و کاری  
دچار  بی تفاوتی در مسائل فرهنگی شده اند و یا این 
که مسائل فرهنگی اصولا در اولویت های اصلی آن ها 
نیست.  روابط انسان ها این روزها بیشتر متاثر از  مسائل 
مالی  است تا مسائل فرهنگی  ، به طور مثال کم تر 
این روزها  در  ازدواج ها به مسائل فرهنگی و  اختلافات 
فرهنگی  توجه می شود و گویی داشتن پول و رفاه  تمام 
مسائل و اختلافات  فرهنگی را به  ظاهر از بین می برد و 
یا پدر و مادرها کم تر در تربیت فرزندان خود به مسائل 
فرهنگی آن ها توجه می کنند و بیشتر تمرکزشان به 
آموزش مهارت ها و کسب علم و البته ثروت فرزندانشان 
است و بسیار موارد دیگر  که  نشان  دهنده آن است 
که این روزها فرهنگ و دغدغه های فرهنگی در ضعیف 
ترین و کم رنگ ترین حالت ممکن خود در میان بسیاری 
از اقشار جامعه  قرار دارد ، موضوعی که با وجود تعداد 
بسیاری از سازمان ها و مراکز فرهنگی فعال در کشور  که 
اتفاقا بعضا بودجه های کلانی هم به آن ها اختصاص 
از  برانگیز می شود و  ،  بیشتر تعجب  داده می شود 
رئیس جمهور محترم  جناب آقای دکتر پزشکیان انتظار 
می رود در همین شروع کار به این دغدغه مهم بپردازند . 
متاسفانه پایین آمدن حساسیت های فرهنگی در جامعه 
باعث ایجاد نوعی ابتذال فرهنگی در بسیاری از عرصه 
های اجتماعی شده است ، از سینما و فضای مجازی 
گرفته  تا رفتارهای سازمانی و روابط اجتماعی ،  همگی 

این  روزها  کم و بیش با ابتذال فرهنگی مواجه هستند.

آرین احمدی سرمقاله

سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به پرونده ساخت هتل ۳۰ 
طبقه در ولنجک گفت: بحث قصور و تقصیر مسئولین 
مربوط مطرح است که تعقیب کیفری آنها درخواست و در 

این خصوص پرونده ای در دادگستری تشکیل شده است.
به گزارش ایسنا، اصغر جهانگیر در نشست خبری امروز 
در  توانسته  مسلمانان  خونخوار  دشمن  امروز  اگر  گفت: 
به  و...  لبنان  و  یمن  و  فلسطین  کشورهای مختلف مثل 
اراضی مسلمانان دست درازی کند شاید عدم عنایت لازم به 
پیام پیامبر)ص( که وحدت بین مسلمان بود، می باشد  و ما 
باید به این وحدت برگردیم تا در مقابله با استکبار بتوانیم به 
وظیفه انسانی خودمان عمل کنیم.  در داخل  هم همین طور 

است و وحدت کلید پیروزی در همه امور است.
وی تاکید کرد: وحدت بین دولت و ملت در سایه ولایت 

امر می تواند پیروزی بخش باشد.
جهانگیر در ادامه  با گرامی داشت یاد شهدای ۱۷ شهریور 
و امام راحل، افتخارآفرینی ورزشکاران ایران در مسابقات 

پارالمپیک فرانسه را تبریک گفت.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
پرونده ساخت هتل ۳۰ طبقه در منطقه ولنجک که دیوان 
عدالت مصوبه شهرداری تهران را  در پی گزارش سازمان 
آیا روند  باطل اعلام کرده است، به کجا رسید و  بازرسی 
با  این هتل  ادامه دارد؟ گفت: در خصوص  ساخت هتل 
اعلام شکایت سازمان بازرسی در چند محور از منظر اداری 
تخلفاتی شده بود که مراتب با دو ویژگی اعم از تقاضای 
ابطال پروانه و دیگر برای ابطال مصوبه کمیسیون ماده ۵ 
از دیوان عدالت درخواست شده بود رسیدگی ها انجام شد.  
ابطال مصوبه کمیسیون ماده ۵  توسط دیوان عدالت  انجام 

شد و پرونده به شهرداری برای بررسی مجدد اعاده شد.
وی افزود: در خصوص پروانه ساختمان نیز پرونده در 
شعبه اول دیوان عدالت در حال رسیدگی است. همچنین 
بحث قصور و تقصیر مسئولین مربوطه مطرح است که  
خصوص  این  در  و  شده  درخواست  آنها  کیفری  تعقیب 

پرونده ای در دادگستری تشکیل شده است.
وی گفت: ساخت این ساختمان طبقاتی تا تعیین تکلیف 

نهایی متوقف شده است.
وی در پاسخ به سوال ایسنا مبنی براینکه آیا بابک زنجانی 
آزاد شده است؟ گفت:  پس از همکاری که ایشان انجام 
داد و نسبت به رد مال اقدام  مفیدی صورت گرفت؛  نتیجه 
این شد که اعدام او به ۲۰ حبس تبدیل شد که بخشی از 
حبس را تحمل کرده و بخشی از حبس هم  در حال تحمل 
است و اقدام جدیدی انجام نشده است.  اگر اقدامات ارفاقی 

در مورد شان صورت گیرد متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد.
بر  به سوالی درباره فوت جوان لاهیجانی  پاسخ  وی در 
اثر ضرب و جرح او توسط پلیس، گفت: پس از اطلاع از 
استان  دادگستری  رییس  نیارکی   آقای صادقی  موضوع، 
شخصا ورود کرد و با پیگیری به موقع ۵ نفر از کسانی در 
قضیه دخیل بودند دستگیر شده و در بازداشتند. همزمان با 
رسیدگی به پرونده ، نیروی انتظامی دو نفر اعم از  رییس 
پاسگاه ) که اکنون در بازداشت است(  و نیز فرمانده نیروی 

انتظامی شهرستان لاهیجان  را عزل کرده است.
وی گفت: برای فرمانده نیروی انتظامی لاهیجان پرونده 
کیفری تشکیل و احضار شده و تحقیقات در حال انجام 
است. هم دستگاه قضایی و هم فرماندهی نیروی انتظامی 
اهتمام لازم دارند که حقوق مردم در همه عرصه ها رعایت 
شود تا خدایی نکرده  انجام وظیفه آنها منجر به نقض حقوق 

شهروندی نشود.
جهانگیر افزود: ضمن اینکه نسبت به این واقعه اظهار 
همکاری  عملا  می شود  انجام   پیگیری ها  و  داریم  تاسف 
صادقانه و مجدانه نیروی انتظامی در پیگیری این موضوع 
کمک  میکند که این همکاری تا الان کامل بوده است تا ما 
شاهد موارد مشابه در آینده نباشیم.  باید مراقبت کنیم که 
نیروی انتظامی و حافظان امنیت کشور که وظیفه سنگینی 
دارند اگر خدایی نکرده قصور برخی از ماموران آنها رخ می 
دهد و برخورد قانونی با آنها می شود، این برخورد قانونی 
نباید به نحوی انعکاس داده شود که عملکرد پلیس را خدشه 

دار کند. 
پرونده  وضعیت  آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
هواپیمای اوکراینی گفت: پس از اینکه مراحل رسیدگی به 
پرونده در سازمان قضایی نیروهای مسلح انجام شد، تلاش 
قوه قضاییه از ابتدا این بود که تمام جوانب عدالت رعایت 
شود؛ لذا اگر روند پرونده طولانی شده  به خاطر دقت هایی 
است که انجام شده است.  پس از رسیدگی پرونده در شعبه  
۳۲ دیوان عالی با اعلام نقص تحقیقات روبرو شد. پرونده به 
سازمان قضایی نیروهای مسلح  اعاده و رسیدگی ها برای رفع 

نقص آغاز شده است.
جهانگیر در پاسخ به سوالی در خصوص آخرین وضعیت 
پرونده چای دبش و فاطمی امین وزیر اسبق صمت بیان 
کرد: در پرونده های مختلف به ویژه پرونده های خاص، ورود 
دستگاه قضایی به صورت جدی است و تا حصول نتیجه 
ادامه دارد. این موضوع در خصوص این پرونده نیز وجود 

دارد.
سخنگوی قوه قضائیه ی افزود: در این خصوص فرد نامبرده 

به همراه قائم مقام احضار شدند و تحقیقات مقدماتی انجام 
شده و آخرین مرحله اخذ دفاع از این آقایان انجام شده و هر 

دو نفر با تودیع وثیقه آزاد هستند.
وی در پاسخ  به سوالی درباره پرونده مشترک دولت و 
قوه قضاییه در راستای مبارزه با فساد گفت: دستگاه قضائی 
همکاری تنگاتنگی در راستای مبارزه با فساد داشته است. 
شناسایی گلوگاه های فساد صورت گرفته و  بیش از ٢١۴ 
بستر فساد شناسایی شد و به دولت سیزدهم ارائه شد و 

پیگیری های لازم صورت گرفت.
سخنگوی قوه قضائیه بیان داشت: ١٢ گلوگاه بسته شده و 
امکان سوء استفاده آنها دیگر وجود ندارد. در دولت جدید 
نیز شاهد خواهیم بود که بیش از گذشته در این بحث کار 
را جلو خواهیم برد. برای همه بخش های کشور یک بسته 
آسیب شناسانه بسترهای فساد آماده شده و برای عالی ترین 
مقامات دستگاه ها ارسال شده و تا نتیجه گیری نهایی در 
جمله  از  پیشگیرانه  اقدامات  اولویت  است.  پیگیری  حال 
کارهای مشترکی است که بین دولت و قوه قضائیه تشکیل 

شده و یا در حال تشکیل در راستای مبارزه با فساد است.
جهانگیر در پاسخ به سوالی درباره پرونده بازداشت مالک 
سابق باشگاه نساجی گفت: موضوع برخورد با جاعلین چه 
در دستگاه قضائی و چه محیط های دولتی از خطوط قرمز 
دستگاه قضائی است و برخوردهای جدی را در دستور کار 

قرار داده ایم. این افراد از ارفاقات قانونی بهره نخواهند برد.
سابق  مالک  اتهام  خصوص  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
نساجی مازندران گفت: از دو ماه پیش ایشان به اتهام رشوه 

در بازداشت به سر می برد و  تحقیقات ادامه دارد و مطمئناً 
هر کسی که بخواهد تحت هر عنوانی سواستفاده کند، قطعا 
دستگاه قضائی رسیدگی می کند  و اگر موارد مشابهی باشد، 

ورود خواهد کرد.
جهانگیر در پاسخ به سوالی درباره بازگردان مجرمین از 
برای  را  اسپانیا گفت: قوه قضاییه  فعالیت های متعددی 
استیفای حقوق مجرمین  و  المللی  بین  تعاملات  افزایش 
انجام داده است. در این راستا اقدامات حقوقی انجام شده 
و تاکنون معاهده استرداد بین ایران و اسپانیا نداشتیم اما 
امیدواریم با همکاری میان کشورها جایی برای پناهندگی 

مجرمین نباشد.
دیزل،  فرمان  پرونده  وضعیت  آخرین  درباره  جهانگیر 
گفت: این پرونده در دادسرای اسلامشهر تشکیل شد و در 
ابتدا ۳ شاکی داشت و متهم، خانمی از طرف شرکت فرمان 
دیزل بود و اتهام وی کلاهبرداری و تحصیل مال نامشروع 
بود. پس از صدور قرار، متهم بازداشت و با تودیع قرار ۱۰۰ 

میلیارد ریالی آزاد شد.  
وی افزود: پس از آنکه تحقیقات ادامه پیدا کرد و تعداد 
شکات به ۴۰ نفر افزایش یافت، متهم برای تفهیم اتهامات 
جدید احضار شد. متهم متاسفانه متواری شده و برگ جلب 
وی صادر شده است و در حال حاضر ماموران به دنبال 
شناسایی این فرد در مخفیگاهش هستند. امیدواریم بتوانند 
به زودی متهم را دستگیر کنند و حقوق مالباختگان تامین 
شود. سخنگوی قوه قضاییه با بیان اینکه محل شرکت پلمب 
شده است، ادامه داد: اینکه سایت شرکت فعال است یا 
نه باید مورد بررسی قرار گیرد که اگر فعال است چرا فعال 

است.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اعلام خبر 
تعطیلی مراکز غیرقانونی وابسته به دولت آلمان در تهرانو 
تخلفات سایر مراکز وابسته به دولت آلمان، گفت: همچنان 
که قبلاً نیز به ملت ایران اعلام کردیم ضمن محکومیت دوباره 
در خصوص تعطیلی غیرقانونی مرکز اسلامی هامبورگ که در 
طول سال های گذشته در رابطه با حقوق انسانی و اخلاقی 
تلاش های بسیاری را در اروپا به ویژه در کشور آلمان انجام 
دادند، با توجه به گزارشاتی که مبنی بر اقدامات غیرقانونی 
ایران  در  آلمان  دولت  به  وابسته  فرهنگی  مراکز  از  برخی 
واصل شد لذا اقدامات قضایی در این خصوص آغاز شده و 

تحقیقات در حال انجام است.
وی افزود: برخی از این مراکز شناسایی و پلمب شده و 
برخی از حساب هایی که شناسایی شده بود مسدود شده 
است و سایر اقدامات در زمان خود اطلاع رسانی خواهد شد.

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد

ونده چای دبش احضار وزیر اسبق صمت در پر

وزیر صمت در جلسه با انجمن فولاد:
توسعه صادرات اولویت اصلی دولت چهاردهم

خبر

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد
پیش بینی کاهش تورم در کانال ۳۰ درصد و رشد اقتصادی 

۳.۵ درصدی در سال جاری
رئیس کل بانک مرکزی ضمن پیش بینی کاهش تورم در کانال ۳۰ درصد 
در سال جاری اعلام کرد: برآوردها نشان می دهد که با ادامه مسیر فعلی، 
پایان سال جاری با رشد ۳.۵ درصدی روبرو هستیم که نسبت به اهداف 

ما نرخ رشد راضی کننده ای نیست.
اسلامی  بانکداری  همایش  در  فرزین  محمدرضا  ایسنا،  گزارش  به 
که با موضوع طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران در حال برگزاری 
ربای  بدون  قانون  جای  به  بانکداری  جدید  قانون  در  گفت:  است، 
بانکی از واژه قانون بانکداری اسلامی استفاده شده است. قانون جدید 
بانکداری در حوزه هدف گذاری اختیاراتی از جمله مهار تورم و حفظ 
ارزش پول ملی به بانک مرکزی داده است. با این حال در این قانون 
وظیفه جدیدی تحت عنوان تحقق عدالت اجتماعی به بانک مرکزی 

داده شده است.
وی اضافه کرد: در سال جاری با تکانه های سیاسی مختلفی روبرو بودیم 
که ابعاد و پیامدهای اقتصادی بسیاری به همراه داشت اما خوشبختانه با 
رهبری مناسب و ایجاد وفاق ملی مولفه های اقتصادی توانستند وضعیت 

با ثباتی را حفظ کنند.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به موضوع رشد اقتصادی اظهار کرد: 
تولید ناخالص داخلی در بهار امسال رشد ۴.۲ درصدی را طی کرد که در 
قیاس با مدت مشابه سال قبل که ۵.۷ درصد بود با کاهش ۱.۵ درصدی 
روبرو شده است. با این حال در بخش کشاورزی و نفت طی پنج ماهه 
نخست سال جاری رشد مناسبی را تجربه کرده ایم، اما چالش اصلی ما در 
رشد در حوزه های صنایع و معادن و خدمات است که در قیاس با سال 

گذشته کاهش داشته است.
وی با اشاره به میزان صادرات و واردات صورت گرفته در کشور تصریح 
کرد: براساس آمارهای گمرکی در پنج ماهه امسال صادرات غیرنفتی به 
۲۱.۹ میلیارد دلار رسید که رشد ۱۰ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل است. همچنین در موضوع واردات ۲۶.۳ میلیارد دلار واردات غیرنفتی 
کشور در این مدت بود که در قیاس با سال گذشته رشد ۵.۵ درصدی 

داشته است.
یابد  ادامه  اگر همین مسیر  که  نشان می دهد  برآوردها  فرزین گفت: 
ما در پایان سال جاری با رشد ۳.۵ درصدی روبرو هستیم که نسبت به 

اهداف ما نرخ رشد راضی کننده ای نیست.
دو نگرانی در حوزه صنعت

ادامه داد: در حوزه صنعت دو نگرانی اصلی  بانک مرکزی  رئیس کل 
وجود دارد که یکی موضوع ناترازی بودجه و بانک ها است که این ناترازی 
بانکی ناشی از ناترازی موجود در بودجه دولت است و در مورد دوم تامین 
مالی پایدار رشد یکی از موضوعات اصلی ما در حوزه صنعت است که باید 
یک راهکار اساسی است برای مثال تامین سرمایه  گذاری غیر از تامین مالی 

داخلی صورت بگیرد.
وی با اشاره به موضوع کنترل تورم و نقدینگی اظهار کرد: در خصوص 
سیاست پولی نرخ رشد پول در پنج ماهه نخست امسال ۲۳ درصد بوده 
که نشان می دهد که وضعیت تورمی مهار شده است. برای این که تورم را 
کنترل کنیم باید به لنگر نقدینگی و ثبات بخشی در بازار ارز توجه داشته 

باشیم.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: هدف اساسی ما کنترل تورم است و از 
ابتدای سال جاری کاهش خوبی در تورم داشتیم و برآوردها نشان می دهد 
همین مسیر را ادامه خواهیم داد و تا پایان سال تورم در کانال ۳۰ درصد 

محقق می شود.
فرزین در خصوص موضوع ناترازی شبکه بانکی تصریح کرد: در سال 
گذشته به هشت بانک برنامه اصلاحی دادیم که برخی از این بانک ها موارد 
را رعایت کرده و برخی دیگر با روند ضعیفی در رابطه با اصلاح حرکت 
می کنند. قانون برنامه هفت توسعه صراحت دارد که باید ناترازی بانک ها 
کاهش یابد و افزایش سرمایه صورت بگیرد. در این خصوص برنامه ما، 

اجرای برنامه های اصلاحی در نظام بانکی کشور است.

وزیر صمت راهبردهای تحقق جهش تولید با مشارکت مردم را ایفای نقش 
مستمر و متعهدانه ی تشکل های بخش خصوصی دانسته و تاکید کرد که در 

تلاشیم تا زمینه اجرای این راهبرد را فراهم کنیم.
به گزارش ایسنا، وزیر صنعت، معدن و تجارت با اعضای هیات مدیره و هیات 
اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران دیدار کرد که طی این دیدار، اعضای 
انجمن، ضمن تبریک مسئولیت جدید ایشان، جهت ایفای نقش مشورتی به 
وی و معاونان و مدیران وزارت صمت، اعلام آمادگی کرده و طی این نشست، 

راهکارهای حل  و  فولاد  زنجیره  تولیدکنندگان  بیان چالش های پیش روی  به 
آن ها پرداختند.سید محمد اتابک در این جلسه، استفاده از ظرفیت تشکل های 
تخصصی با نگاه ملی را یکی از رویکردهای اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در دوره جدید خود اعلام کرده و گفت: یکی از راهبردهای تحقق جهش تولید با 
مشارکت مردم، ایفای نقش تشکل های بخش خصوصی بطور موثر و مستمر و 
البته مسئولانه و متعهدانه است. ما نیز تلاش می کنیم زمینه اجرای این راهبرد، 

را فراهم کنیم.

توسعه صادرات، از جمله ی اولویت دولت چهاردهم
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین پس از شنیدن دغدغه ها، چالش ها و راهکارهای 
اعضای هیئت مدیره انجمن فولاد، از برگزاری جلسات تخصصی برای هر یک از چالش های 
پیش روی زنجیره فولاد در آینده ای نزدیک خبر داد.  وی در این جلسه که روز یکشنبه 
)۱۸ شهریور ماه(، برگزار شد، ضمن تاکید بر توسعه صادرات به عنوان یکی از اولویت های 
مدنظر رئیس جمهور، از انجمن فولاد خواست تا با همراهی سایر تشکل های زنجیره فولاد، 
بسته پیشنهادی خود در این خصوص را تدوین و در اسرع وقت به وزارت صمت ارائه دهند.

جابه جاییجابه جایی  یا حل مشکلات؟یا حل مشکلات؟
راه حل هایی که برای بحران های پایتخت کشور مطرح می شودراه حل هایی که برای بحران های پایتخت کشور مطرح می شود

چهار شنبه 21 شهریور 1403
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11 سپتامبر 2024
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12 صفحه
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رمزگشایی از نخستین سفر 
خارجی مسعود پزشکیان

شرح در صفحه  11

چرا عراق مقصد نخست رئیس جمهوری است؟

پزشکیان عراق را به عنوان مقصد نخست سفرهای منطقه ای اش برگزید، انتخابی که گمانه زنی های 
بسیاری را به دنبال داشت. بسیاری در باب دستور کار اولین سفر منطقه ای رئیس جمهوری ایران 
گمانه زنی هایی را مطرح کرده و بر این باورند که سفر به عراق می تواند مقدمه ای باشد برای اجرای 

اولویت های منطقه ای دولت چهاردهم.
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور جدید ایران قرار است در اولین سفر رسمی اش وارد عراق شود. 
انتخاب عراق به عنوان مقصد نخست سفرهای منطقه ای پزشکیان نشان از آن دارد که بغداد در 
عرصه سیاست خارجی ایران دارای اولویت است. قابل ذکر است که دولت کنونی عراق به رهبری 
محمد شیاع السودانی، نخست وزیر، از زمان سقوط حزب بعث در سال 2003 یکی از نزدیک ترین 

دولت های این کشور به ایران بوده است.
به گزارش اقتصاد نیوز با این حال شواهد نشان می دهد که از منظر سودانی تقویت روابط با 
کشورهای عربی بیش از تعامل با ایران در اولویت قرار دارد. این موضع گیری می تواند شاید نشان 
از آن باشد که سودانی از جانب متحدان سیاسی اش که از حامیان ایران هستند، خیال راحت 
است. حال سوالی که مطرح می شود، این است که با توجه به این پویایی ها، روابط ایران و عراق در 

دوران ریاست پزشکیان به چه شکل خواهد بود؟

 چشم بازار 
به سفر پزشکیان

 پوتین به دنبال
 احیای قدرت تزاری

 سه سال
سخت بورس

سیگنال هایی که سفر رئیس 
جمهوری به نیویورک صادر می کند

روسیه چه هدفی را دنبال 
می کند؟

نگاهی به کارنامه مجید عشقی 
در زمان سکانداری بازار سرمایه
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